
بحث ایمنی کار سال هاســت از ســوی فعالان کارگری و نهادهای مستقل محل 
بحث و بررسی بوده و در مورد آن هشدارهای لازم داده شده است اما متاسفانه با 
بی توجهی دولت و مخصوصاً وزارت کار به این مقوله مهم، نه تنها آمار مرگ و میر 
کارگران برخلاف آمارهای دستکاری شده وزارت کار کاهشی نبوده که رو به افزایش 
است.اولین بار چندین سال قبل فرشاد اسماعیلی، فعال کارگری و حقوقدان، به 
بحث تضاد آمار مرگ و میر کارگران در پزشکی قانونی و وزارت کار اشاره کرد. از 
آن سال تاکنون رسانه ها به این مساله توجه ویژه ای داشته اند اما در نهایت مسئولان 
وزارت کار با توجیه های غیرواقعی سعی در شانه خالی کردن از بار مسئولیتی دارند 
که نادیده گرفته اند.به عنوان مثال آمار مرگ و میر کارگران در سال 1402 از سوی 
وزارت کار، 680 نفر گزارش شده است که در همین سال پزشکی قانونی این آمار 
را 2 هزار و 115 نفر اعلام کرده و به این ترتیب نمی توان از کنار این تفاوت فاحش 

به راحتی عبور کرد.
فرشاد اســماعیلی، فعال کارگری و حقوقدان، دراین باره  می گوید: آمارهایی که 
پزشکی قانونی اعلام می کند کاملًا قابل استناد است به این خاطر که در تک تک 
گواهی های فوت علت فوت نوشته می شود. آمار افرادی که از سوی پزشکی قانونی 
اغلب با دلیل مرگ ســقوط از ارتفاع یا برخورد جســم سخت و... اعلام می شود، 
کارگرانی هستند که حین کار دچار حادثه شده اند.او می افزاید: البته وزارت کار با 
این توجیه که برخی از آنها در مشاغل آزاد هستند یا برخی دیگر سازش می کنند 
و شکایتی مطرح نمی کنند، آمارهای واقعی را منتشر نمی کند و البته در این بین 
تلاش برای کاهشی نشان دادن آمار مرگ و میر کارگران هم بی تاثیر نیست؛ این 

همان بازی با آماری است که وزارت کار انجام می دهد.

مرگ روزانه 6 کارگر در کل کشور آمار تکان دهنده ای است  
اسماعیلی می گوید: این تفاوت فاحش نشان می دهد انگار معنای آمار تغییر کرده 
در حالی که جان کارگران و طبقه کارگر در این آمارها نهفته است و ما در مورد کالا 
و جنس حرف نمی زنیم که بالا و پایین شدن آمار آن تاثیر چندانی نداشته باشد. 
اینجا جان انسان هاست که از دست می رود. مرگ روزانه 6 کارگر در کل کشور آمار 
تکان دهنده ای است و اگر شرایط به همین ترتیب ادامه پیدا کند، می تواند افزایش 
هم داشــته باشد. هر چند وزارت کار سعی کند آمار را کاهشی کند اما واقعیت را 
نمی تواند تغییر دهد.این حقوقدان در بخش دیگری از صحبت های خود به تعداد 

آمار بازرسان کل کشــور در زمینه نظارت بر ایمنی کارگاه ها و... اشاره می کند و 
می گوید طبق آمارهای اعلام شده، تنها 800 بازرس در کل کشور فعالیت می کنند 

که این تعداد با استانداردهای جهانی فاصله فاحشی دارد.  
او ادامــه می دهد: اینکه هنوز اداره بازرســی در چارت وزارت کار در حد اداره کل 
باقی مانده و حتی به معاونت هم تبدیل نشده است یک طرف ماجراست و سوی 
دیگر آن، چون بازرسان وزارت کار از نظر اقتصادی در این زمینه ذی نفع نیستند 
و هیچ انگیزه مالی ای برای آنها ایجاد نمی شود، همین تعداد هم تمایلی به انجام 

دقیق کار خود ندارند.
فرشاد اسماعیلی توضیح می دهد: مساله بازرسی یکی از لایه های بالایی و سطحی 
وضعیت کارگران است اما در لایه های پایین تر از جمله سیاسی اصلًا اراده ای برای 
حفظ جان کارگر یا امنیت جانی کارگران وجود ندارد. این مساله اکنون به بحرانی 
عظیم تبدیل شده که ضرورت دارد روی آن سرمایه گذاری شود.او اضافه می کند: 
در این زمینه ما نیاز به آموزش، اطلاع رســانی و توجه حاکمیت یعنی هر سه قوه 
داریم. وقتی هر سال آمارها منتشر می شود تنها از یک حقیقت تلخ پرده برمی دارد 

و آن نبود هیچ اراده سیاسی برای حفظ جان کارگران است.

حفظ جان کارگران نیاز به تغییر جدی قوانین دارد  
این حقوقدان در ادامه می گوید: در سطح قانون گذاری نیاز به تغییر جدی قوانین 
است که متولی واحد با اختیارات شبه قانونی، شبه اجرایی و شبه قضایی بتواند هم 

در اجرا و هم در قانون گذاری و هم در قضیه قضایی مســاله حادثه ناشــی از کار 
اختیارات تام داشــته باشد و فراقانونی عمل کند. نیاز به یک آژانس اجتماعی در 
مرحله تدوین و اجرا ضروری به نظر می رسد. دولت باید بتواند قوای حاکمیتی را 
که تضاد منافع نداشته باشند و ذی نفع نباشند، در راستای بازرسی در مرحله قبل 
و حین حادثه فعال کند.او می افزاید: اگر برای اجرایی شــدن چنین طرح هایی به 
جذب نیرو نیاز است نباید با توجیهاتی مانند کوچک کردن دولت این مساله نادیده 

گرفته یا برون سپاری شود.
 مساله کارگران یکی از بحران های حاکمیتی است که در واقع نه قابل واگذاری و 
نه قابل برون سپاری و نه حتی قابل به تعویق انداختن است. این بحران جدی است 
و باید هرچه زودتر در سطح هر سه قوه تدبیر عاجل و اساسی و ساختاری در آن 
شکل بگیرد.فرشاد اسماعیلی با اشاره به اینکه در مساله امنیت جانی کارگران تنها 
دولت دخیل نیســت می گوید: این مساله اضلاع دیگری هم دارد؛ در واقع بخشی 
از این امنیت جان کارگران به کارفرما و پیمانکار هم مربوط می شود. اما وقتی به 
آمارها نگاه می کنیم، می بینیم بورژوازی مســتقل و سرمایه گذار خصوصی در امر 
ساخت وساز کمترین توجهی به نیروی انسانی نداشته است.او ادامه می دهد: حتی 
در بحث مهندسان مشــاور و ناظرانی که از شهرداری می روند یا در بخش صدور 
پروانه یا مجوز ساخت، کمترین توجه به بخش منابع انسانی و HSHSE محافظت 
ایمنی و بهداشت کارگران شده است. وقتی بیشترین آمار مرگ و میر کارگران در 
حوزه ساخت وساز است، باید سند ملی ایمنی در این باره تنظیم شود، اقدامی که 
10 سال پیش پیشنهاد داده شده اما تاکنون هیچ توجهی به آن نشده است. اگر 
این سند ملی ایمنی تصویب شود مسئولیت تمامی نهادها و سازمان های ذی نفع 

به تفکیک روشن می شود.
اسماعیلی می گوید: متاسفانه هیچ اراده سیاسی ای برای شکل دهی و ساماندهی 
این مساله و جلوگیری از حوادث کار وجود ندارد. سال هاست بین پنج تا 6 نفر در 
روز کارگــر فوتی داریم و این اعداد بالا می رود و پایین نمی آید در حالی که طبق 
تحقیقات سازمان بین المللی تامین اجتماعی، ISSA می گوید بالای 90 درصد از 
این حوادث کار قابل پیشگیری هستند.این فعال کارگری در مورد پیوستن ایران 
به مقاوله نامه 155 ســازمان بین المللی کار می گوید: یک سالی می شود که ایران 
به این مقاوله نامه پیوسته اما اجرایی شدن آن مستلزم بنیان های دموکراتیک در 

بخش وزارت کار است. 

پشتپردهعجیبتخفیفهایشگفتانگیزمکملها
درداروخانههاچیست؟

وضعیت نا به سامان تولید و توزیع مکمل 
کشور در 

آن طــور که رئیس ســازمان غذا و دارو می گوید ســالانه 250 میلیون عدد 
مکمل  و فرآورده  گیاهی در کشور شناسه گذاری می شوند.تاکنون آمار دقیقی 
از میزان مصرف مکمل ها در کشــور اعلام نشده است اما به نظر می رسد که 
این میزان تولید، بســیار بیشتر از نیاز کل کشور است؛  22 میلیون و 309 
هزار عدد از این قرص ها و کپســول ها نیز ســالانه صادر می شوند که باتوجه 
به رقم نســبتاً پایین صادرات، مشــخص می شــود مکمل ها خیلی بیشتر از 
آنچه مردم کشــور نیاز دارند تولید می شــوند.در دید اول شــاید این تصور 
ایجاد شــود که تولید بیش از حد نیاز مکمل هــا و مولتی ویتامین ها، باعث 
دسترسی آســان مردم به این محصولات می شــود اما نگاهی به پشت پرده 
توزیع این مکمل ها در کشــور، ابعاد جدیــدی از یک بحران جدی در حوزه 
تولید دارو و مکمل را افشــا می کند.برای مثال بسیاری از داروخانه ها چوب 
حراج بــر مکمل ها و مولتی ویتامین های خود زده اند!.در حقیقت تولید بیش 
از حد نیاز مکمل ها، باعث شــده است رقابت شــدیدی بین تولیدکنندگان 

مکمل برای فروش محصولاتشان به داروخانه ها شکل بگیرد؛ همین امر باعث 
شــده است شــرکت های تولیدکننده مکمل ها و مولتی ویتامین ها، با اعطای 
تخفیفات ویژه داروخانه ها را ترغیب بــه خرید محصولات خود کنند.بهمن 
صبور، نایب رئیس انجمن داروســازان تهران در این باره می گوید: »شــرایط 
تولید دارو و مکمل با یکدیگر متفاوت اســت و سیســتم انقباضی موجود در 
حوزه تولید دارو در حوزه تولید مکمل وجود ندارد؛ به عبارت دیگر شــرایط 
موجود در ســازمان غــذا و دارو برای دریافت مجوز تولید مکمل، آســان تر 
اســت و این باعث شده است تعداد زیادی از کارخانجات رو به تولید مکمل 
بیاورند و میزان تولید مکمل از میزان نیاز جامعه بیشــتر باشــد«.همین امر 
منجر به شــکل گیری رقابت نادرست بین شرکت ها و اعطای تخفیفات ویژه 
به داروخانه داران برای فروش رفتن مکمل ها شده است.محمدرضا دری؛ دبیر 
انجمن داروســازان تهران نیز می گوید: »کارخانه هــای تولیدکننده مکمل 
به دلایلی مثل بالا بودن میزان تولید نســبت بــه تقاضا، طولانی بودن مدت 
زمان بازپرداخت مطالبات شــان و زیاد بــودن هزینه های تولید، چالش های 
زیــادی برای پرداخت هزینه های خود دارند و بنابراین محصولات خود را به 
داروخانه هایی عرضه می کنند که به صورت نقدی و یکجا و بدون بازپرداخت 
طولانی مــدت پول محصــولات را پرداخت می کنند؛ از طرفــی برای اینکه 
داروخانه هــا را ترغیب به خرید این محصولات کننــد به صورت غیراصولی 

مکمل ها را ارزان تر می فروشــند یا آفرها و تخفیف هــای عجیبی برای آنها 
در نظر می گیرند. رگولاتوری ســفت و ســختی هم در حــوزه تولید مکمل 
وجود ندارد زیرا اقتصاد تولید مکمل، مبتنی بر رقابت و بازار آزاد اســت«.از 
طرفی در پی بروز کمبودهای دارویی، پدیده ای به نام سبدفروشی نیز در بازار 
داروی شــکل گرفته که پس از کمبودهای دارویی تشدید شده است.منظور 
از سبدفروشــی، فروش داروهای کمیاب و سهمیه ای به ازای خرید داروهایی 
اســت که کمتر مصرف و خریداری می شــوند، به عبارت دیگر، شرکت های 
پخــش دارو، داروهای کمیاب را به شــرطی به داروخانه ها می فروشــند که 
داروخانه ها تعدادی از مکمل ها را نیز از شــرکت های پخش خریداری کنند!.

صبور دراین باره می گوید: »شرکت های ســازنده مکمل، شرکت های پخش 
جداگانه ای از داروها ندارند، این موضوع باعث شده است شرکت های پخش، 
داروهای کمیاب را به ازای خرید اجباری مکمل ها به داروخانه ها بفروشند«.
ســازمان غذا و دارو سال گذشته طی نامه ای به همه شرکت های پخش دارو 
ابلاغ کرد که فروش سبدی، نقدی و توقف فروش داروها توسط شرکت های 
پخش ممنوع اســت و هرگونه تخلف در خصوص این موارد، از طریق مراجع 
قضایی پیگیری می شود.با وجود این، در سایه ضعف نظارت های این سازمان، 
پدیده سبدفروشــی به امری عادی و رایج بین داروخانه داران و شرکت های 

پخش تبدیل شده است. 
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گروسی نزدیک است؟  خط قرمز 

خبرروز

خبرروز

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

رافائل گروســی، رئیس آژانس بین المللی انرژی اتمی با ابراز نگرانی 
از ســخنان مقامات تهران در مورد تغییر سیاســت هسته ای ایران، 

خواستار توقف چنین تهدیدهایی شد.
رافائل گروسی، مدیر آژانس بین المللی انرژی اتمی گفته که اظهارات 
بی مهابای برخی افراد در تهران در مورد رهاکردن ممنوعیت داشتن 
تسلیحات هسته ای، بســیار نگران کننده بوده و باید متوقف شود. به 
نوشــته گاردین، گروسی این هشــدار را پس از مذاکراتش با دیوید 
کامــرون، وزیر امور خارجه بریتانیا در مورد آینده برنامه هســته ای 
ایران و تلاش های حســاس خود برای تفاهم با تهران برای برقراری 

مجدد یک برنامه بازرسی هسته ای صادر کرد.
بر اســاس این گزارش، در پی رویارویی نظامی ایران با اســرائیل در 
ماه گذشته، تعدادی از سیاســتمداران ایرانی خواستار توسعه برنامه 

هسته ای برای مقابله با زرداخانه هسته ای  اسرائیل شده اند.
 اخیرا کمال خرازی، مشــاور ارشد سیاســت خارجی رهبری و وزیر 
خارجه اســبق ایران اظهــار کرده که در صورت حمله اســرائیل به 
تاسیســات هســته ای ایران، تهران به ســمت بازدارندگی هسته ای 
حرکت خواهد کرد. خرازی گفت: »ما تصمیمی برای ســاخت بمب 
هســته ای نداریم، اما اگر موجودیت ایران تهدید شــود، چاره ای جز 
تغییر دکترین هسته ای خود نخواهیم داشت«. شخصیت های عموما 
تندرو دیگر نیز این هفته خواستار اخراج بازرسان سازمان ملل متحد 

شدند.
 گروسی گفت: »صحبت های بی ملاحظه در مورد تسلیحات هسته ای 

برای من بسیار جدی است. 
فکر می کنم باید متوقف شــود. ما در حال نزدیک شدن به وضعیتی 
هستیم که یک علامت ســؤال بزرگ در مورد کارهایی که ایرانی ها 

انجام می دهند و دلیل انجام آن وجود دارد«. 
گروســی گفت که وضعیت توافق با ایران در مورد بازرسی از برنامه 
هســته ای غیرنظامی این کشــور »در وضعیت بسیار دشواری« قرار 
دارد.او فــاش کرد که در حال تلاش برای مذاکره جهت رســیدن به 
تفاهم هایی عمیق تر و دقیق تر اســت. اما این تفاهم یک توافق کتبی 
جدید برای جایگزین کردن توافق مارس ۲۰۲۳ در مورد حق بازرسی 

ناظران آژانس پیش از جلسه بعدی شورای حکام نیست.
 ارائه قطعنامه محکومیت ایران، بحران جدیدی با این کشور و خروج 
احتمالی آن از معاهده منع گسترش سلاح های هسته ای را به همراه 
خواهد داشــت.اروپا و آمریکا از ارائه قطعنامــه محکومیت ایران در 
آخرین نشست آژانس بین المللی انرژی اتمی در ماه مارس خودداری 
کردند، اما گروســی خواهان دسترسی گسترده تر و سیستماتیک به 
سایت های هســته ای ایران، از جمله توانایی نظارت بر فعالیت هایی 
است که ایران در یک سال گذشته و همزمان با منع بازرسان آژانس 

از ورود به سایت های کلیدی، انجام داده است.

هیچارادهایبرایکاهشمرگومیرکارگراننیست

کارگران  بازی با آمار مرگ و میر 

عناوین منتخب

بحث داغ نمایندگان موافق و مخالف درباره تعیین روزهای تعطیل؛

بالاخره تکلیف شنبه ها روشن شد
صفحه2

کشور کی باید با توسعه نیافتگی  تا 
کرد ؟  مدارا 

صیدمیرزابزرگتبار/فعالرسانهای	
فضا را برای ظرفیت ها و استعداد ها  باید مهیا 
کرد. منظــوراز اســتعدادها و ظرفیت ها علاوه 
برظرفیــت های انســانی  همــه ظرفیت های 
بالقوه وبالفعل  اســت که درزمینه های منابع 
آبی،کشــاورزی؛صنعتی ومعدنی وعلمی کاربرد  
دارند  . با کشف این استعدادها باید بتوانیم تولید 
ورشد اقتصادی را به مرزقابل قبولی برسانیم تا 
دراین فرایند بتوانیم زمینه اشــتغال و اشتغال آفرینی را درجامعه فراهم 
کنیم تا نســل فعال جامعه یعنی قشــرتحصیل کرده ، بتواند با تخصص 
وفنی که در جامعه بدان دست یافته ،شغل مناسبی پیدا کند ورویکردها 
قابل تلرانس وتوجیه انســانی؛اقتصادی؛ اخلاقی وعرفی داشته باشند و 
بتواند جامعه رااقناع کند.ظرفیت های انســانی زمانی بسترش در جامعه 
بال می گشاید که ازفنون و مهارت لازم برخوردار باشد. یعنی با تخصصی 
که در جامعه فراگرفته ازاین  فنون وتخصص برای جامعه اش اســتفاده 
وکارآفرینی بکنــد وجامعه را ازاین حیث به مرز خود کفایی برســاند...

سزمقاله

ادامهدرصفحه3

یادداشت

اقتصادی

روند رو به رشد تعداد »خانواده«
کاهش »بُعد« خانواده در ایران  و 

شهلا کاظمی پور، جمعیت شناس  	

صفحه4

صفحه3

نماینده مجلس:

دولت برای رشد اقتصادی به آمار 
تکیه می کند نه سفره مردم

 نگاهی به حاشیه نشینی و  توزیع ناعادلانه امکانات

جرم، زاده جامعه است 
ذاتی و ارثی نیست

کریدورهای ایران  مطلوبیت  پایین 
کالا برای ترانزیت 

خبرروز

2 

4

3

3بی توجهی برخی بانک ها
 به قانون ۲۰ درصدی 

پرداخت تسهیلات 
ساخت

صفحه3

سرنوشت بودجه  های عمرانی ۱۴۰۳
چه می شود؟

جولان پروژه های ناتمام 
کشور در 

فاسد اقتصاد  سایه  زیر  فقر  گرفتن  فاسدجان  اقتصاد  سایه  زیر  فقر  گرفتن  جان 

3

 ë صفحه3

رئیس سازمان انرژی اتمی :

تنها دو مسئله بین ایران و آژانس باقی 
مانده است

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: تنها دو مسئله با آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی باقی مانده اســت که معاونان 

طرفین روی آن در حال گفتگو و تعامل هستند...

 ë صفحه2

وزیر نفت:

آمادگی وزارت نفت برای بهره برداری 
ح ملی از دو طر

وزیر نفت از آماده به بهره برداری رسیدن خط 
لوله فرآورده نفتی از تبریز، خوی تا ارومیه به 

طول ۲۲۲ کیلومتر خبر داد...

آیا طرح آموزش مهارت شغلی به دانش آموزان مثمر ثمر است؟ 
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سیاسی

دیروز صحن علنی مجلس شورای اسلامی 
شاهد بحث داغ نمایندگان بر سر تعطیلی 
پنجشنبه و جمعه یا جمعه و شنبه بود اما 
در نهایت تکلیف روزهای تعطیل در ایران 

روشن شد.

نمایندگان مجلس ضمن استماع نظر موافقان و 
مخالفان پیرامون تعطیلی پنج شنبه با پیشنهاد 
تعطیلی پنج شنبه ها مخالفت کردند و بر اساس 
تصمیم اتخاذ شــده و در صوت تایید شــورای 
نگهبان روزهای تعطیل ایران به جمعه و شــنبه 
منتقل خواهد شــد. پیــش از رای گیری درباره 
تعطیلات جمعه و شنبه ، میرتاج الدینی پیشنهاد 
تعطیلی پنجشنبه و جمعه را مطرح کرد که پس 
از استماع نظر موافقان و مخالفان، این پیشنهاد 
بــا ۷۵ موافق، ۱۳۲ مخالــف و ۵ رأی ممتنع از 

مجموع ۲۱۷ رد شد.
موافق تعطیلی پنجشنبه چه گفت؟  

سید محمدرضا میرتاج الدینی در قالب پیشنهاد 
اعمــال اصلاح جز در ایــن لایحه گفت: تاکنون 
ثقل موضوعات مطرح شــده پیرامون این لایحه 
به تبصره ۳ آن برمی گردد که مربوط به تعطیلی 
پنج شنبه یا شنبه است، پیشنهاد دولت شنبه تا 
چهارشنبه بود، اما کمیسیون اجتماعی یکشنبه 
تا پنج شــنبه را روز کاری مطرح کرده است که 
مطابــق با توضیحات اتاق بازرگانی به این نتیجه 
رســیده اســت، ضمن اینکه در این کمیسیون 
نیــز اختلاف نظر وجود داشــته اســت.نماینده 
مردم تبریز، آذرشــهر و اسکو در مجلس تصریح 
کرد: تعطیلی پنج شــنبه با در نظر گرفتن مبانی 
فرهنگی، دینی، اجتماعی، سیاسی دارای اهمیت 
است ضمن اینکه در درازمدت در کشور نهادینه 

شده است.
رسانه ای    پروپاگاندای  تعطیلی شــنبه 

است
میرتاج الدینی افزود: پیشنهاد تعطیلی روز شنبه 
بر اساس یک پروپاگاندای رسانه ای مطرح شده و 
این در حالی است که مراودات اقتصادی آمریکا 
و چین ۱۵۰۰ میلیارد دلار مبادلات تجاری است 
که حتی یک ساعت یا روز اداری مشترک ندارند.
وی یادآور شد: ۸۵ درصد تجارت خارجی ما با ۱۰ 
کشور است که اکثر آنها مسلمان هستند، بنابراین 
تعیین شنبه به عنوان روز تعطیل تغییری در این 

روند ایجاد نمی کند.
ایــن نماینده مــردم در مجلس یازدهــم افزود: 
متأسفم برای برخی افراد که مخالفان با تعطیلی 
روز شــنبه را متهم به بی اطلاعی می کنند و این 
در حالی است که ۱۰ نفر از اقتصاددانان مجلس 
از جمله آقایان حســین زاده بحرینی و زنگنه با 

تعطیلی روز پنج شنبه موافق هستند.
در    غرب زدگان  رسانه ای  مافیای  دست 

کار است
و اما علی اکبــر علیزاده به عنوان نماینده موافق 
با این پیشــنهاد افزود: این لایحه از سوی دولتی 

ارائه شــده که به جای رفاه مــردم به دنبال رفاه 
سرمایه داران است ضمن آن که مافیای رسانه ای 
غرب زدگان و کلان سرمایه داران کشور یکپارچه 
شدند و به بهانه تأثیر تعطیلی پنج شنبه بر اقتصاد 

پیشنهاد تعطیلی شنبه را مطرح کردند.
وی یادآور شد: هم اکنون ۹۰ درصد تجارت کشور 
با کشورهای همسایه ای است که به تعطیلی شنبه 
یا پنج شــنبه توجهی ندارند، از سوی دیگر صد 
درصد تجارت به صورت هوشــمند و الکترونیک 
انجام می شــود که ارتباطی با روز تعطیل ندارد، 
همچنین گمرک و بنادر مــا در تمام ایام هفته 
فعال هستند و ثبت ســفارش یک پروسه چند 
ماهه دارد.علیــزاده تأکید کرد: جریان غربگرا در 
کشور تمام قدرت خود را برای تعطیلی شنبه به 
کار گرفتــه و ایدئولوژیک رفتار می کنند. ضمن 
اینکه دفتر مراجع نیز خبر موافقت خود با تأیید 
تغییر روز تعطیل از پنج شنبه به شنبه را تکذیب 

کردند.
مگر فقط اقتصاد مهم است؟  

عباس گــودرزی در قالب تذکری طبق اصل ۷۵ 
آیین نامه گفت: ابتدا به ماده ۷۵ آیین نامه داخلی 
اســتناد می کنم، این مجلس یک عده مخالف و 
یک عده موافق هستند، همکار عزیز ما به موافقان 
موضــوع توهین کردند، موافقان اســتدلال های 
محکمی دارند.وی ادامه داد: مگر این لایحه تنها 
بعد اقتصادی دارد که تنها مســائل اقتصادی را 
مطرح می کنید، ما موظف بــه ارزش و بها قائل 
بودن نسبت به ســنت ها، آداب و آیین  و سبک 
زندگی ملت متمدن ایران اسلامی هستیم، مگر 
ما حق داریم زندگی مردم را دچار چالش کنیم. 

در حالی که مرکز پژوهش های مجلس نظرسنجی 
کرده و اکثــر مردم موافق تعطیلی پنج شــنبه 
هســتند. چرا قصد دارید مناسک دینی، سبک 
زندگی و سنت های مردم ایران را زیر سوال ببرید.

این نماینــده مردم در مجلس افــزود: ما از این 
مجلس می رویم اما ده ها ســال آثار این تصمیم 
در جامعه جاری و ســاری می مانــد. مگر عصر 
چاپار اســت که می گویید اقتصاد دچار مشکل 
می شود، اقتصاد ما، اقتصاد دیجیتال است، چگونه 
کشورهای دیگر شــبانه روز ۱۰ برابر ما فعالیت 

اقتصادی دارند، خواهش من این است این مسئله 
را یک بعدی نبینیم و از مســائل غیرکارشناسی 
پرهیز کنیم.گودرزی گفــت: تصمیمی بگیرید 
کــه به بعد فرهنگ ایران عزیزمان آســیب نزند 
و مطمئن باشید. درخواســت دارم آدرس غلط 
به مردم ندهید. اقتصاد ما از این مســئله آسیب 
نمی بیند. اقتصاد ما از تنبلــی، تن پروری، عدم 
روحیه جهادی، عدم روحیه انقلابی گری آسیب 
می بیند.نماینده مردم بروجرد در مجلس تصریح 
کرد: به پیشنهاد همکارمان رأی مخالف بدهید، 
در کمیسیون اجتماعی شنبه تا چهارشنبه رأی 
آورد و من در تعجب هستم چگونه در طول مسیر 
این محتوا تغییر کرد و متأسفانه تحت فشارهای 
بیرونی این اتفاق افتاد. سال هاســت پنج شنبه ها 
تهران تعطیل بوده، آیا به اقتصاد کشــور اشکالی 

وارد شده است.
مخالفان پنجشنبه چه گفتند؟  

محسن پیرهادی به عنوان نماینده مخالف با این 
پیشنهاد در تذکری با استناد به ماده ۷۵ آیین نامه 
داخلی مجلس شورای اسلامی گفت: این تصمیم 
یک کار کارشناسی اســت و شورای نگهبان نیز 
به آن رسیدگی می کند. اینکه گفته شود کسی 
غربگرا است، درست نیست. غربگرا آن کسی است 
که می خواهد سفره مردم را کوچک کند، کسی 
اســت که می خواهد به اقتصاد ضربه بزند. وی 
ادامه داد: در پاسخ به کسانی که مطرح می کنند 
از مراجع تقلید استفتاء نشده است، باید عین متن 
پاسخ دفتر حضرت آیت الله جوادی آملی را در این 

خصوص قرائت کند.
در پاســخ به استفتاء صورت گرفته اعلام شد »از 
آنجایی که تعطیلی روز شــنبه هماهنگ شدن 
با بازار و داد و ســتدهای اقتصادی جهانی است 
و موثــر در برخی از مشــکلات اقتصادی و مهار 
تورم اســت و بسط تشــبه به مخالفین نیست 
بلکه تعامل اســت، لذا تعطیلی روز شنبه علاوه 
بر روز جمعه مانعی ندارد.« درخواســت من این 
اســت که همکاران با پیشنهاد مطرح شده برای 
روز پنج شنبه مخالفت کنند.در ادامه محمدرضا 
پورابراهیمــی در قالب اخطار قانون اساســی با 
یاداوری اینکه این موضوع از اهمیت بسیار زیادی 

برخوردار است، افزود: مباحث مطرح شده امروز 
برگرفتــه از دو گفتمان فرهنگــی و اعتقادی و 
رویکرد اقتصادی اســت و تصمیماتی که باید در 

نظام اقتصادی کشور اخذ شود.
وی یادآور شد: واقعیت میدانی نشان می دهد ما 
به دلیل تفاوت در تعطیلات حوزه اقتصادی را با 
هزینه بالایی درگیر می کنیم ضمن اینکه تأثیر این 
موضوع بر اقتصاد کشور نیازمند کار کارشناسی 
اســت.رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تأکید 
کرد: در شرایط کنونی که کشور از سوی استکبار 
جهانی و رژیم صهیونیستی مورد هجمه سنگین 
قرار گرفته اســت اگر این تصمیم به اقتدار نظام 
منتهی می شود حتماً مهم است و مسیر تأیید آن 
نیز طبق اصل ۹۴ قانون اساســی مطابق با نظر 
شورای نگهبان خواهد بود.عبدالرضا مصری نایب 
رئیس مجلس که ریاست صحن را برعهده داشت، 
این اخطار و تذکر را وارد ندانست و تأکید کرد که 
تنها اظهارنظر موافق و مخالف بوده است ضمن 
اینکه به این نکته اشاره کرد که در لایحه دولت 
تنها به ۵ روز کاری اشاره شده و روز مشخصی را 

برای تعطیلات مطرح نکرده است.
در ادامــه نماینده دولت نیز به این نکته اشــاره 
کــرده که مبنای دولــت در این زمینه لایحه ای 
اســت که ارائه داده است. ولی اسماعیلی رئیس 
کمیســیون اجتماعی در ادامه افزود: دو سوال از 
صحن داریم اول اینکــه اگر بخواهیم در صحن 
دو نفر نماینده اقتصاددان نام ببریم باید از آقایان 
پورابراهیمی و شمس الدین حسینی نام ببریم که 
موافق تعطیلی شنبه هستند و سوال دوم اینکه 
اتاق تعــاون ایران و اتاق بازرگانــی ایران دو بال 
بازرگانی بین الملل ما در کشور هستند بنابراین 
بایــد یک جا به نظر متخصصان امر توجه کنیم.

اســماعیلی ضمن تکذیب ارائه گزارشی از سوی 
مرکز پژوهش ها مبنی بر مخالفت مردم با تعطیلی 
روز شــنبه و وجود اختلاف نظر در کمیســیون 
پیرامون این موضوع یادآور شد: ما نباید دوقطبی 
اقتصــاد ایدئولوژیک را مطرح کنیم ضمن اینکه 
لازم اســت به این مهم توجه شود که با تعطیلی 
۴ روز فقط با شــرکای اصلی اعم از چین، عراق، 
ترکیه، امارات و هند ۸ میلیارد دلار خســارت به 
کشور وارد می شود که یک خودتحریمی و ظلم 
به معیشت مردم محسوب می شود، از سوی دیگر 
از سال ۲۰۰۸ اکثر کشورهای حوزه خلیج فارس 
تعطیلات خود را از پنج شنبه وجمعه به جمعه و 

شنبه تغییر دادند.
ایــن نماینده مردم در مجلــس تأکید کرد: هم 
اکنون که سهم اقتصاد کشور در جهان ۰.۴ درصد 
است در حالی که یک درصد از جمعیت به همراه 
۷ درصد از منابع طبیعی را در اختیار داریم نباید 
اجازه دهیم بیش از این به اقتصاد کشــور لطمه 
بخورد و نمی توانیم جدای از دنیا اقتصاد بین الملل 
را حفظ کنیــم.وی افزود: در رابطــه با موضوع 
شرعی تعطیلی شنبه نیز ما تأیید ۳ مرجع مهم 

قم را داریم.

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: تنها دو مسئله با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی باقی مانده اســت که معاونان 

طرفین روی آن در حال گفتگو و تعامل هستند.
محمد اســلامی رئیس سازمان انرژی اتمی در حاشیه 
جلســه هیئت دولــت و در جمع خبرنــگاران درباره 
همکاری ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: در 
جریان سفر گروسی تثبیت شد که ایران یک ظرفیت 

گســترده در بخش های مختلف به ویژه هسته ای برای 
ارائه به جهان دارد.تنها دو مســئله با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی باقی مانده اســت که در فرآیند حل وفصل 
قرار دارد که بــا توجه به برنامه ای کــه توافق کردیم 
معاونان طرفین روی آن در حال گفتگو و تعامل هستند.
وی افزود:  22 کشــور در کنفرانس بین المللی علوم و 
فنون هسته ای شرکت کردند. حدود 600 مقاله به این 

کنفرانس ارائه شده بود که 420 مقاله پذیرفته شده بود 
که ارائه شــدند، حدود 100 سخنرانی در کارگروه های 

مختلف داشتیم.
اســلامی ادامه داد: برای اولین بار توانستیم به صورت 
حرفه ای صدای جمهوری اسلامی و صدای مظلومیت 
مردم ایران را در برابر آنها که حقایق برنامه های هسته ای 
را همیشه وارونه جلوه می دادند و سیاه نمایی می کردند، 

به اقصی نقاط دنیا منتقل کنیم.
وی با تشریح نتیجه مذاکراتش با گروسی، گفت: علاوه 
بر مفاد بیانیه مشــترک اسفند ۱۴۰۱، حدود نیمی از 
موارد باقی مانده کشورمان با آژانس حل و فصل شد. دو 
مکان باقــی مانده هم در فرآیند حل و فصل قرار دارد. 
طبق برنامه توافق شده، معاونان دو طرف در حال تعامل 

و گفت وگو هستند.

رئیس سازمان انرژی اتمی :
تنها دو مسئله بین ایران و آژانس باقی مانده است

بحثداغنمایندگانموافقومخالفدربارهتعیینروزهایتعطیل؛

بالاخره تکلیف شنبه ها روشن شد

حاجی دلیگانی درباره نامزدهای نواب رئیســی 
مجلس دوازدهــم بیان کرد: خبرهایی به صورت 
پراکنده شنیده می شود. آقای مصری با توجه به 
اینکه الآن هم نائب رئیس هســتند ممکن است 
نامزد شود، همچنین اســم آقای حاجی بابایی را 
برای نائب رئیســی شنیدم اما برخی از همکاران 
می گویند هدف او کمیسیون بودجه است. مجلس 
دوازدهم ۷ خرداد ماه با حضور ۲۹۰ منتخب آغاز 
به کار خواهد کرد که مهم ترین دســتور کار آن 
در روزهای ابتدایی بدون شــک انتخاب رئیس و 
هیئت رئیســه خواهد بود. ایــن روزها با نزدیک 

شــدن به آغاز کار مجلس دوازدهم گمانه زنی ها 
درباره رئیس و هیئت رئیسه جدید مجلس شدت 
گرفته و افراد مختلفی هم برای تصدی این جایگاه 

ها مطرح شده اند.
در این میان، حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده 
شاهین شــهر، در گفتگویی با فارس با اشــاره به 
نامــزدی خود برای نائب رئیســی مجلس گفت: 
بله من بین خود و خدای خود این تشــخیص را 
داشتم و اعلام نامزدی کردم. با توجه به شناختم 
از مجلس و همکاران و ظرفیت و تجربه ای که از 
نوع اداره و مدیریت مجلس و اشراف بر آیین نامه 

دارم، می خواهم این ظرفیت را عرضه کنم. بنده 
متعهد هستم یک تحول در نوع مدیریت مجلس، 
اثرگذاری و نوع اولویت ها و اثر گذاری در نظارت 
در قانون گــذاری انجام خواهم داد. اگر همکاران 
نخواستند دیگر این تکلیف شرعی بر گردن من 
نیست و بازخواســتی از نظر روز قیامت نخواهم 

داشت.
وی دربــاره نامزدهــای نواب رئیســی مجلس 
دوازدهــم بیان کرد: خبرهایی به صورت پراکنده 
شنیده می شود. آقای مصری با توجه به اینکه الآن 
هم نائب رئیس هستند ممکن است نامزد شود، 

همچنین اســم آقای حاجی بابایی را برای نائب 
رئیسی شــنیدم اما برخی از همکاران می گویند 
هدف او کمیسیون بودجه است.حاجی دلیگانی 
درباره گزینه های ریاست مجلس گفت: در میان 
افراد شاخص آقای قالیباف مطرح هستند. آقای 
ذوالنــوری نیز از همان اول اعلام کردند که اقدام 
خواهند کرد. آقای متکی نیز خودشان را مطرح 
کــرده اند. بین آقای متکی و ذوالنور یک توافقی 
حدود یک هفته پیش به عمــل آمده که ظاهراً 
از ۶۰ یــا ۷۰ نماینده اســتمزاج کنند که کدام 

یک شان درصحنه باقی بماند.

متکی و ذوالنوری؛ توافق بر سر کرسی ریاست پارلمان 

وزیرسابقجهاددردولترییسی؛

محکومیت قضایی 
برای مدعی اقتدار غذایی!

با اعلام محکومیت جواد ســاداتی نژاد وزیر ســابق جهاد 
کشاورزی در دولت ابراهیم رییسی به سه سال زندان ) به 
خاطر پرونده دانه های روغنی یا چای دبش( خالی از لطف 
نیست نگاهی بیندازیم به نطق او در اول شهریور 1400 
) کمتر از 3 ســال قبل( و در جلسه رأی اعتماد که در آن 
8 محور اصلی وزارت جهاد کشاورزی در دولت مردمی و 

انقلابی را این گونه برشمرده بود:
1. فساد ستیزی

2. جلوگیری از انحصار
3. به میدان آوردن تعاونی ها

4. بها دادن به تشکل های صنفی
 5. مردمی سازی وزارتخانه
6. جلوگیری از زمین خواری

7. سامانه ســوت زنی برای گزارش فساد در وارت جهاد 
کشاورزی

8. صاحب ســند کــردن تمام زمین های کشــاورزی و 
برگزاری جشن آن

او دو روز بعد – سوم شهریور 1400- با رأی موافق 253 
نماینــده مجلس اصول گرا در مقابل 27 رأی مخالف و 4 
رأی ممتنع وزیر جهاد کشاورزی شد؛ وزارتخانه راهبردی 
اقتصادی که علاوه بر مســؤولیت های وزارت کشاورزی 
سابق و نهاد برچیده شده جهاد سازندگی بخشی از وظایف 
وزارت بازرگانی سابق در توزیع اقلام استراتژیک غذایی را 
هم بر عهده دارد. بعد از رسوایی چای دبش ) یا به سبب 
پرونده ای دیگر( ساداتی نژاد در 22 فروردین 1402 برکنار 
شــد منتها هم زمان با او دو مقام دیگر ) رییس سازمان 
برنامه و مدیر عامل صندوق نوآوری( هم کنار گذاشــته 
شدند شــاید تا توجه ها تنها معطوف به وزیر نباشد! در 
توضیح هم نگفتند ماجرا چیست و تنها گفته شد: چک 
سفید به کسی نداده اند و ارزیابی ها اقتضا می کرده یا ترمیم 
معمول اســت یا مثل مربی فوتبال بازیکنان را می توانند 
تعویض کنند و از این دست توضیحات و توجیهات. طرفه 
این که ســید جواد ساداتی نژاد که قول داده بود به اقتدار 
غذایی در خاورمیانه برســیم حالا به جای آن که ایران را 
به اقتدار غذایی برساند خودش دچار محکومیت قضایی 
شده! چنان که در بند 8 آمد وزیر معزول و سابق و محکوم 
قول داده بود در طول ۴ سال تمام زمین های کشاورزی را 
صاحب سند و جشن آن را برگزار می کند اما به دو سال 
نرسیده خودش برکنار شــد و حالا حکم زندان دریافت 
کرده و اگر هم بجهد باز از آن جشن خبری نخواهد بود . 
از جملات حکیمانه دیگر او این بود: کشــاورزی اقتصاد 
است، معیشت نیست. تجارت هم نیست.این یادآوری هم 
خالی از لطف نیست که رییس جمهوری هنگام معرفی 
ساداتی نژاد به عنوان وزیر پیشــنهادی جهاد کشاورزی 
با ســتایش دانش و تخصــص او -  آبخیزداری با گرایش 
هیدرولوژی از دانشگاه دولتی مسکو- درباره انتظار خود از 
او گفته بود: »وزارت جهاد کشاورزی، بخش کشاورزی اش 
خوب است اما بخش جهادش ضعیف است و وزیر او جهاد 
آن را هــم باید قوی کند! مثل وزارت ورزش و جوانان که 
ورزش آن خوب اســت و جوانــان آن را باید قوی کند.« 
این که بخش جهاد در وزارت کشــاورزی ضعیف باشــد 
قابل توجه بود چه رســد به این که وزیر جهاد در دولت 
مدیریت جهادی به زندان محکوم شود.  خود ساداتی نژاد 
همچنین گفته بود رییس جمهوری از او تولید محصول 
ارزان و کیفی و ایرانی را خواسته منتها به جای کمک به 
تولیدکنندگان چای در شمال 3 میلیارد دلار بی زبان را به 
چای دبش اختصاص داد! کارنامه او در مقام رییس گروه 
ملی بیابان زدایی هم روشن نیست اما برکناری و فرجام او 
نشــان داد تعاریف و توصیفات روز رای اعتماد تا چه حد 

کلیشه ای بوده است. 

گرایشبهسوینادیدهگرفتنابعادجمهوریتجدیتر
شدهاست؛

بررسی ابعاد نامه روحانی
 به شورای نگهبان 

تحلیل گر سیاســی اصلاح طلب گفت: گرایش به سوی 
نادیده گرفتن ابعاد جمهوریت در ایران از سوی حاکمیت 
جدی شده تر اســت. این روند پس از انتخابات 98 بدتر 
شــده و خالص گرایان در انتخابات 1۴00 و 1۴02 نشان 
دادند حتی افراد با سابقه ای مثل علی لاریجانی و حسن 
روحانی تحمل نمی شــوند. در چنین بســتری است که 
خالص گرایان خشنود می شــوند و وزیر کشاورزی سابق 
و معاون او می توانند باعث رســوایی چای دبش شــوند.

حمیدرضــا جلایی پــور ، در ارزیابی خــود از نامه اخیر 
روحانی به شورای نگهبان گفت:  نامه حسن روحانی یک 
نامــه اصولی در دفــاع از »جمهوریت« حاکمیت و دفاع 
از »حاکمیت قانون« بود. وی گفت: نامه حســن روحانی 
یک کنش مسئولانه و آسیب شناسانه در برابر انحصارات 
در حاکمیت اســت.  کنش او قابل دفاع بود. کســی که 
هشت ســال رئیس جمهور بوده و چهل سال در ارکان 
حساس حاکمیت مسئولیت های کلیدی داشته، دارد از 
قانون شــکنی های ارکان حاکمیت صحبت می کند.این 
فعال سیاسی اصلاح طلب افزود:  نقد او خیلی ارزشمند و 
مسئولانه و خیلی مفیدتر و سازنده تر از نقدها و رفتارهای 
جنجالی احمدی نژاد از سال 9۶ به بعد است. احمدی نژاد 
با نقدهایش در تلاش بود تا روی موج های نارضایتی سوار 
شــود. اما حسن روحانی  با توضیحات حقوقی و مستند 
به حکومت انذار می دهد که این چه وضع حکومت داری 
است! این حکومت داری )که مبتنی بر حذف غیر هست( 
حاکمیت قانون نیست! حاکمیت اقلیت بر اکثریت است. 

جلایی پور در پاسخ به این سوال که چرا روحانی در طول 
هشت ســال ریاست جمهوری خود نســبت به عملکرد 
شــورای نگهبان با این لحن انتقاد نکرده بود، گفت: اولا 
فرض کنید حسن روحانی در دوره مسئولیت خود این کار 
را نکرده و ملاحظه حاکمیت را کرده است، اما این دلیل 
نمی شــود که موضع گیری اصولی و مسئولانه فعلی اش 
درباره حذف های شــورای نگهبان را نادیده بگیریم. ثانیا 
آقــای روحانی در دوران مســئولیت خود هم ســخنان 

مسئولانه ای در برابر بخش انتصابی حاکمیت داشت.

سوژهداغ

گفتوگو

واکنش وزیر کشور به جنجال 
توئیتش درباره حماسه
 در انتخابات مجلس

احمد وحیدی در حاشــیه جلسه هیات دولت، 
توضیحاتــی دربــاره لفظ »حماســه مردم در 
انتخابات« ارائه کرد. احمد وحیدی وزیر کشور 
در حاشــیه جلســه هیات دولت، گفت: برخی 
سعی کردند لفظ »حماسه مردم در انتخابات« 
را به مرحلــه دوم محدود کننــد و درباره آن 
اظهارنظــر کنند؛ این مطلب مربــوط به تمام 
دوره انتخابــات بود. وی ادامه داد: انتخاباتی در 
بالاترین سطح امینت و سلامت با رقابت خوب و 

مشارکت ارزشمند مردم شاهد بودیم.

کنایهآذریجهرمیبهموافقتمجلس
باتعطیلیروزشنبه؛

ملت را چه فرض می کنید؟
وزیر ارتباطات دولت دوازدهم به مصوبه مجلس 
در خصوص تعطیلی روز شــنبه واکنش نشان 
داد.نمایندگان مجلس شــورای اسلامی دیروز 
در جلســه علنی با تعطیلی روز شنبه به جای 
روز پنجشنبه موافقت کردند. محمدجواد آذری 
جهرمــی وزیر ارتباطــات در دولت روحانی در 
واکنش به تصویب تعطیلی روز شنبه، در کانال 

تلگرامی خود نوشت:
مجلس یازدهم، با ســابقه تصویب قانون اقدام 
راهبردی و تلاش برای تصویب طرح صیانت و با 
پیشینه تشدید خودتحریمی و تحدید ارتباطات 
بین المللی ایران، با تعطیلی شنبه ها برای امکان 
بیشــتر ارتباطات و تجارت بین المللی موافقت 

کرد.
ملت را چه فرض می کنید؟

سخنگویقوهقضاییه:

مجازات بابک زنجانی به مجازات 
اسلامی تبدیل شد

اصغر جهانگیر سخنگوی قوه قضاییه در نشست 
خبری در پاســخ به سوالی درباره تبدیل حکم 
بابک زنجانی و اینکه حکــم افراد دیگر در این 
پرونــده از جمله زیبا حالت منفرد موســوم به 
جعبه ســیاه بابک زنجانی چه تغییری خواهد 
یافت، گفت: مجازات بابک زنجانی مطابق تبصره 
ذیل ماده ۱۱۴ قانون مجازات اســلامی تبدیل 
شد و در مورد سایر محکومان تاکنون هیچ اقدام 
جدیدی رخ نداده است و در صورت اقدام جدید 
اطلاع رسانی لازم صورت خواهد گرفت. وی در 
پاسخ به ســوالی درباره آخرین وضعیت پرونده 
مهدی افشــار نیک گفت: اتهامات فرد نامبرده 
هیچ ارتباطی با وظایــف خبرنگاری در حیطه 
اطلاع رســانی و شغل وی نداشــته است بلکه 
اتهامات وی امنیتی است و به دلیل ممنوعیت 
قانونی برای پرداختن به جزییات، در زمان لازم 

درباره این موضوع اطلاع رسانی خواهد شد.

نمایندهمجلس:

دولت برای رشد اقتصادی به آمار 
تکیه می کند نه سفره مردم

عضو کمیســیون کشــاورزی مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه ســرانه مصرف گوشت 
جامعــه به شــدت کاهش یافته اســت، گفت: 
امیدواریم مسوولین دولت صرفا به دادن آمارهای 
آنچنانی از رشد اقتصاد کفایت نکنند زیرا رشد 
اقتصادی تا زمانی که در ســفره های مردم دیده 

نشود صرفا یک عدد است. 
معین الدین ســعیدی در رابطه با حفظ امنیت 
غذایــی جامعــه، اظهار داشــت: بــا توجه به 
چالش های عدیده ای که در حوزه های مختلف 
اقتصادی ایجاد شــده، پایین آمدن ارزش پول 
ملی و افزایش تورم به تبع ســفره مردم تحت 

تاثیر قرار گرفته است.
 البتــه وزیر جهاد کشــاورزی اقدامات خوبی را 
انجام داده که در این شرایط باز سعی می کنند 
حداقل ها را تامین کنند اما نمی توان افزایش قابل 
ملاحظه نرخ کالاهای اساســی را نادیده گرفت.

وی افزود: اخیرا آقای رئیســی در سفر به قم، با 
مراجع عظام تقلید دیدار داشتند که مراجع، در 
خصوص قیمت اقلام مصرف مردمی تذکر جدی 
دادند؛ سرانه مصرف گوشــت جامعه به شدت 
کاهش یافته است و نیازهای پروتئینی مردم بر 
مبنای گزارش هایی که توسط مرکز پژوهش ها 
ارائه شــده است کاهش قابل ملاحظه ای داشته 
است و امیدواریم مسوولین دولت صرفا به دادن 
آمارهای آنچنانی از رشد اقتصاد کفایت نکنند؛ 
زیرا رشــد اقتصادی تا زمانی که در سفره های 

مردم دیده نشود صرفا یک عدد است. 

کوتاهازسیاست

رویترز
کره شمالی، یک تفنگ تک تیراندازی  "کیم جونگ اون" رهبر 

را در جریان بازدید از یک شرکت تولیدات نظامی در یک مکان 
کند. نامشخص آزمایش می 

 خبرگزاری 
کره  رسمی 
شمالی

 انتخابات سراسری
 در هند

بهروایتتصویر
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آمادگی وزارت نفت برای بهره برداری از دو طرح ملی
وزیر نفت از آماده به بهره برداری رســیدن خط لوله فرآورده نفتــی از تبریز، خوی تا ارومیه به طول ۲۲۲ کیلومتر 
خبر داد.جواد اوجی در حاشیه جلسه دیروز  هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: خط لوله فرآورده نفتی از 
تبریز، خوی تا ارومیه به طول ۲۲۲ کیلومتر آماده بهره برداری است. از این طریق، بنزین، نفت گاز و نفت کوره را به 
راحتی انتقال می دهیم و مانع تردد تانکرهای نفتکش در این مسیر خواهیم بود. این طرح بالغ بر هزار میلیارد تومان 
بار مالی داشته اســت.وی افزود: همچنین در کیفی سازی پالایشگاه تبریز، تبدیل فرآورده های نفت گاز یا گازوئیل 
به »یورو پنج« آماده بهره برداری است. روزانه ۵ میلیون لیتر تولید نفت گاز یورو پنج را خواهیم داشت که به بهبود 
محیط زیســت و جلوگیری از آلودگی هوا کمک می کند.وزیر نفت یادآور شــد: این ســومین پالایشگاهی است که 
کیفی سازی آن در دولت سیزدهم به ثمر رسیده است. همچنین واحد بازیافت گوگرد در پالایشگاه تبریز نیز آماده 
بهره برداری است. ما سه پروژه در استان آذربایجان شرقی داریم که یکی همان خط لوله نفتی است. تا پایان امسال 

هزار کیلومتر خط لوله های فرآورده های نفتی را احداث و بهره برداری می کنیم .

کالا  کریدورهای ایران برای ترانزیت  مطلوبیت  پایین 
یک کارشناس حوزه حمل ونقل ریلی با بیان اینکه فورواردر کالا برای انتخاب کریدور حمل ونقلی به سه عامل هزینه، 
زمان و امنیت توجه می کند، گفت: به واســطه تحریم ها و اینکه نمی توانیم تبادلات مالی داشــته باشیم و همچنین 
مشــکلات بیمه ای، هزینه و زمان ترانزیت از خاک ایران افزایش پیدا می کند و مطلوبیت کریدور ایران برای ترانزیت 
از بین می رود.محمدجواد شاهجویی با بیان اینکه از تمام استعداد خدادادی ایران برای ترانزیت کشور استفاده نشده 
است، گفت: سهم بازاری که ما می توانیم از ترانزیت منطقه داشته باشیم در شرایط کاملا ایده آل، حدود ۳۰۰ میلیون 
تن است؛ یعنی اگر همه چیز داخل کشور خوب باشد و عوامل بیرونی هم تاثیر نگذارند، شاید بتوان تا ۳۰۰ میلیون 
تن را هم برای ترانزیت هدف گذاری کنیم.وی ادامه داد: رویه های کند داخلی، دخالت نهادها و ســازمان هایی که در 
مســاله ترانزیت دخیل هســتند و عوامل خارجی مانند تحریم  و کنش هایی که کشورهای متخاصم علیه ما دارند، 
توانســته بخشی از ترانزیت ما را تحت الشــعاع قرار دهد. ما در بحث مبادلات مالی یا بیمه ترانزیت با مشکل مواجه 

هستیم، همین ها هم توانسته بخشی از ترانزیتی که از خاک ایران می شود را کاهش دهد.

اخبارکوتاه

قدرتمند  یافته  ســازمان  باندهای  متاسفانه 
فســاد مالی در قدرت سیاسی اثرگذارند لذا 
دولت ها باید با آنها برخورد کنند. در صورتی 
که با آنها برخورد نشــود ایــن باندها اجازه 
نمی دهند بنیان مناســبات مبتنی بر فساد 
دورنمای  توان  نمی  و  برچیده شود  اقتصادی 
خوبی برای آینده مسائل اقتصادی، اجتماعی 

حتی امنیت کشور متصور شد.

در ایــن  خصوص مجید رضا حریری کارشــناس و 
فعال تجارت خارجی و رئیس اتاق بازرگانی مشترک 
ایران و چین درپاسخ به این پرسش که به نظر شما 
عمده تریــن دلایل افزایش فقــر وجمعیت فقیر و 
آســیب پذیر ایران در دهه ۹۰ و ناتوانی دولتها در 
پایان دادن به این وضعیت چیســت، گفت: اتفاقاتی 
کــه در دهه ۹۰ رخ داد پیامد اتفاقات بزرگتری بود 
که در دهــه ۸۰ در اقتصاد ما ایجاد شــده بود که 
بخشــی از آن را می توان به یکسری عوامل بیرونی 
مثل تحریم های خارجی که در فقیرتر شدن مردم 
بسیار موثر بودند نسبت داد چرا که تحریمها وعدم 
فروش نفت به عنــوان بزرگترین منبع درآمد ارزی 
کشور زمینه ساز کاهش بودجه دولت و افزایش فقر 

و فشار معیشتی به مردم و بخش تولید می شود.
وی در این بــاره افزود: وقتی تحریم می شــویم و 
نفت نمی توانیم بفروشــیم با توجه به اینکه فروش 
نفت یکــی از اصلی ترین محل های درآمدی دولت 
اســت و فروش نفت است که بازار را رونق می دهد 
پس این موضوع در فقیرتر شدن مردم ایران بی اثر 

نبودهاســت اما به نظر بنــده از این موضوع مهمتر 
اتفاقاتی بود که از سال ۸۵ در کشور رخ داد و آنچه 
که در دهه ۹۰ پیش آمــد نتیجه حکمرانی بود که 
از اوایل دهه ۸۰ توســط دولت احمدی نژاد اقتصاد 
ایران را وارد دروه ای از چالش های طولانی کرد که 

نتیجه آن افزایش فقر مردم بود.
 آنچــه که به نام خصوصی ســازی صورت گرفت و 
مسائلی که منجر به تشکیل باندهای سازمان یافته 
فســادی شد که قدرت سیاســی آنها افزایش یافت 
را می تــوان یکی از مهمترین عوامــل افزایش فقر 

مــردم بخصوص در اواخر دهه ۸۰ عنوان کرد که از 
آن زمان کوچک شــدن سفره مردم واز دست رفتن 
تولید آغاز شد تا در سال های بعد همین سیاست ها 
و رفتارهای غلط فقر را به اوج خود رساند. این اتفاق 
از آنجا عمدتا شکل گرفت که دهه ۸۰ دهه سیاست 

گذاری های غلط بود.
مجید رضا حریری درباره چگونگی کوچک شــدن 
ســفره مردم وعوامل تاثیر گذار در آن گفت: سفره 
مردم از ســال های ۸۹ به بعد کوچک شد و مردم 
آثار شدید سیاســت های آن دوره را از سال ۹۴ به 

بعد احســاس کردند اما در ســال سال ۹۷ به دلیل 
تحریم های ســخت امریکا و خروج ترامپ از برجام 

تشدید شد.
وی در خصوص آمارهای مرتبط با فقیرترشدن مردم 
ایران که توسط مراکز آماری داخلی و بانک جهانی 
منتشــر شــده گفت: احتیاجی بــه آمارهای بانک 
جهانــی و منابع بین المللی و داخلی نداریم چرا که 

بهترین آمارها از دل سفره مردم بیرون می آید. 
وقتی مردم گرانی و فقیرترشــدن وناتوانی در تامین 
نیازهای خود را با گوشت وپوست و استخوان لمس 
می کنند و رسیدن به رفاه اواخر ده ۷۰ و ۸۰ اینک 
برای مردم تبدیل به یک آرزو شده درصورتی که آن 
زمان نیز کشــور مرفه ای نبودیم موید آن است که 

مردم بسیار فقیر شده اند.
وی در خصــوص موانع بزرگ پیش روی توســعه 
اقتصاد ایران گفت: بزرگترین مانعی که بر سر رشد 
اقتصادی کشور می بیینم بعد از سیاست خارجی و 
تحریم که ۶۰ درصد اشــکالات مرتبط با این حوزه 
است را به ناکارآمدی مدیریتی داخل می توان ربط 

داد.
 اینجایی که به دولت ســیزدهم اعتبار می دهیم به 
این خاطراســت که معطل رفع تحریم ها نیســت و 
دنبال راه هایی اســت که بدون توجه به تحریم کار 
کند اما نمی توان منکر این موضوع شد که تحریم ها 
اثرات زیادی روی تجارت خارجی و توســعه اقتصاد 
ایران به جا گذاشــته اســت اما کاری که دولت در 
حوزه سیاست گذاری داخلی باید صورت درست و با 
قاطعیت انجام دهد ایجاد شفافیت در اقتصاد است.

ناکارآمدیمدیریتیباعثپسرفتاقتصادیکشورمیشود

جان گرفتن فقر زیر سایه اقتصاد فاسد

بودجه عمرانی نمایانگــر برنامه های عمرانی دولت 
اســت که برای تحقق توســعه اقتصادی، جایگاهی 
حیاتی در ردیــف بودجه دارد. این بودجه با رایزنی 
نمایندگان مجلس، وزارتخانه ها و رؤســای ســایر 
سازمان ها به پروژه های مختلف تخصیص می یابد و 
اجرای آنها بر عهده دولت است؛ هرچند در شرایط 
اقتصادی کنونی کشــور، بیشــتر اعتبارات، صرف 
مصارف جاری دولت می شــود و ســهم طرح های 
عمرانــی بــه میزان قابــل توجهی نادیــده گرفته 
می شود. اما وضعیت بودجه عمرانی در سال ۱۴۰۳ 
چگونه اســت؟بنا بر لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، کل 
اعتبــارات تملک دارایی های ســرمایه ای که بیانگر 
چنــد و چون بودجــه عمرانی اســت، در مصارف 
دولت معــادل ۴۰۰ هــزار میلیارد تومان اســت. 
از ایــن مقدار ۲۶۳ هزار میلیــارد تومان مربوط به 
دســتگاه های اجرایی ملی، ۷۱ هزار میلیارد تومان 
مربوط به دســتگاه های اجرایی محلی در استان ها 
و ۶۶ هزار میلیارد تومان مربوط به ردیف اعتبارات 
متفرقــه اســت. همچنین حدود هشــت درصد از 

اعتبــارات مربوط به دســتگاه های اجرایی ملی به 
طرح هــای جاری با موضــوع تعمیــرات، تامین و 
تجهیز ماشین آلات و امکانات اختصاص یافته است. 
۹۲ درصــد اعتبارات نیز بــه طرح های غیرجاری و 
پروژه ای تعلق می گیرند.از نقاط قوت بودجه عمرانی 

امسال می توان به شفافیت بیشتر اشاره کرد.
 برخلاف ســال های اخیــر که اعتبــارات مربوط 
به تملــک دارایی های ســرمایه ای متفرقه همواره 
افزایشــی بــوده، در لایحه بودجــه ۱۴۰۳ حجم 
زیادی از اعتبارات متفرقه به طرح های دســتگاهی 
ملحق شــد که گامی مهم در راســتای شفافیت و 
نظارت پذیری طرح ها به شمار می آید. همچنین بر 
اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، میانگین 
عمر طرح های تعیین شده در بودجه عمرانی امسال 
به چیزی حدود ۱۷ ســال می رسد. یعنی هر پروژه 
عمرانی که کلید می خورد، به طور متوســط منابع 
مالی چهار یا پنج دولــت متوالی را درگیر می کند. 
شایان ذکر است عمر برخی از این طرح ها حتی به 

۶۲ سال هم می رسد.

همچنین طبق داده های مرکز پژوهش های مجلس، 
اعتبار مــورد نیاز این طرح ها رقمــی در حدود دو 
هزار هزار میلیارد تومان است که در بودجه امسال، 
وعده تخصیص ۲۴۳ هزار میلیارد تومان از آن داده 
شده اســت. با این اوصاف، در صورت محقق شدن 
این اعتبارات، بیش از هشــت ســال طول می کشد 
تا طرح های درج شــده در بودجه  عمرانی امســال 
به اتمام برسند.کســری بودجه مزمــن در اقتصاد 
ایران باعث شــده اجرای طرح های عمرانی همواره 
برای دولتمردان در درجه آخر اهمیت قرار داشــته 
باشد و پشت گوش انداخته  شــود. از همین روی، 
انتظار می رود در ســال 1403 نیز مانند هر ســال، 
کســری بودجه باعث محقق نشدن اعتبارات تملک 
دارایی های ســرمایه ای شــود و هزینه های جاری 
دولت، این اعتبارات را از آن خود کند.طبق گزارش 
مرکــز پژوهش ها نیز ۶۳ درصــد از طرح هایی که 
قرار بود در سال ۱۴۰۲ به اتمام برسند، هنوز تمام 
نشده اند و پای خود را به بودجه عمرانی امسال نیز 
بــاز کرده اند. این در حالی اســت که این مقدار در 

سال قبل حدود ۹۰ درصد بود.در بودجه امسال هم 
پیش بینی شده ۱۵۱ طرح تا انتهای سال ۱۴۰۳ به 
پایان برسد. افزون بر آن، طبق پیش بینی های لایحه 
بودجه، بیشتر طرح ها تا پایان ۱۴۰۷ به بهره برداری 
می رسند. اما با وجود روند سال های گذشته، انتظار 
می رود همچنان این پیش بینی ها محقق نشــوند؛ 
یافته واقع بینانه  اعتبارات تخصیص  چراکه تخمین 
نیست.در این میان، نکته درخور توجه اینجاست که 
برنامه هفتم توســعه هنوز تصویب نشده اما بودجه 
سال ۱۴۰۳ از آن پیشی گرفته و در مسیر تصویب 
است. گویا بودجه ســال جاری بدون هیچ نقشه و 
چشم انداز مشخصی به سوی اجرایی شدن می رود. 
هرچند کیفیت برنامه هفتم توســعه هم خود محل 
بحث و مناقشه اســت.حال باید منتظر ماند و دید 
بــا وجود این ناهماهنگی هــا در تخصیص منابع به 
پروژه های عمرانی، در پایان ســال ۱۴۰۳ نهادهای 
اجرایی چقدر در عملی کردن وعده های خود موفق 
خواهند شد و سرنوشــت پروژه های نیمه تمام چه 

خواهد شد.

سرنوشتبودجههایعمرانی۱۴۰۳چهمیشود؟

جولان پروژه های ناتمام در کشور

گزارش

کشور کی باید با توسعه نیافتگی  تا 
کرد ؟  مدارا 

صیدمیرزابزرگتبار/فعالرسانهای	
ادامه ازصفحه یک- وقتی جامعه خودکفا شد وموتورچرخه 
تولید نقــش فعال ایجاد کــرد ، جامعه توســعه خواهد یافت 
وتوســعه جامعه یعنی امنیت پایدار وفراگیر میســر خواهدشد 
.بنابراین هم اســتعدادها شکوفا می شوند وهم ظرفیت ها کالبد 
شــکافی خواهند شــد وقتی ظرفیت ها کالبد شــکافی شوند 
ایــن یعنی توانایی های بالقوه درشــکل بالفعل نجومی خواهد 
شد،بنابراین اگربتوان با معادله ها فرآیندهای رشد را درجامعه 
پدید بیاوریم درجامعه روند توســعه پایدار شکل خواهد گرفت 
ودرعصرهوش مصنوعی هیچ راهی جز پیمودن این مسیر وجود 

نخواهد داشت.
ظرفیت ها:همه شــاخص های انسانی، اقتصادی؛فرهنگی ،علمی  
وغیــره راگویند که بتوانند در جامعه تغییر و تحول ایجاد کنند 
ودرجامعه تحــرک اجتماعی و تحرک عمومــی به وجودبیاید 
.مثلا درزمینه تکامل انســان های مدرن،اگربخواهیم قیاســی 
بکنیم در۴۰۰۰۰سال پیش انســان های مدرن امروزی،انسان 
های نئاندرتال که در اوراســیا زندگی مــی کردند را با رقابتی 
که بین این دوگونه انســان ها به وجود آمد باجذب ژنوم انسان 
مدرن وتغییرات آب و هوایی بــزرگ، بیماری یا ترکیبی ازاین 
عوامل،توانســت انسان مدرن را جایگزین انسان های نئاندرتال 
بکنــد و به لحاظ بلوغ فکری این پدیده ژانرجایش رابه انســان 
مدرن داد بنابراین تغییرات باید درهمه پدیده ها انجام گیرد تا 
درعصرمدرن، نامبروان نقش اساســی به وجود بیاورند و پدیده 
ها با رویکرد پرفکت بتوانند تغییروتحول در جامعه ایجاد کنند.

بنابراین همه پدیده ها برای رشــد وتکامل خــود باید بتوانند 
با طی نمودن فرآیندهایی که دربســترجامعه فضای آن ایجاد 
می گردد،ایفای نقش بکنند تا هم اســتعدادها شــکوفا شوند 
وهــم از ظرفیت ها به نحومطلوب اســتفاده گردد.ظرفیت های 
اقتصــادی: درمورد ظرفیــت های اقتصادی،ایــران درقیاس با 
چند کشوراشــاره ای کوتاه خواهیم کرد،ما درهمه زمینه ها به 
خصوص منابع آبی،کشاورزی؛منابع معدنی و ذخایر ازپتانسیل 
خوبــی برخورداریم اما از ظرفیت های بالقــوه آن طورکه باید 
وشاید،درســت اســتفاده نکرده ایم. به طوری که از توســعه 
پایدارنمی توانیم برخوردار باشیم ودرقیاس با کشورهای منطقه 
رشــد تولیدات نامتوازن خواهد ماند .به عنوان مثال عربستان 
برای ایجاد تکنولوژی های ســبزنوین وپنل های خورشــیدی 
۵۰۰میلیارد دلار به وسعت ۲۶هزارکیلومترمربع سرمایه گذاری 
کرده است تا جایگزین سوخت های فسیلی گردد یا بزرگترین و 
مدرن ترین تاسیسات آب شیرین کنی را درمنطقه دارد،حدود 
هفت میلیارد ســرمایه گذاری کرده تا نه مرکزبزرگ را درکرانه 
دریای ســرخ راه انــدازی کند یــا امــارات ۱۶۳میلیارد دلار 
سرمایه گذاری کرده تا ســال۲۰۵۰میلادی بیش از50 درصد 
نیازانــرژی اش راازمنابع تجدید پذیر تامین کند تا با کاســتن 
از هزینه انرژی های گران قیمت فســیلی وکاستن ازآلودگی و 
اثرات هولناک تغییرات اقلیمی ازجمله خشکســالی که هستی 
کشورهای خاورمیانه را نشانه رفته است بتوان جبران کند،کره 
جنوبی،ســنگاپوروهلند هرکدام با بهره گیری از شــرکت های 
دانــش بنیان درزمینه های مختلف کشــورهای خود را باب الا 
بردن راندمان تولید،ارتقاء داده اند جایگاه ایران دراین شاخص 
ها و برندها کجاســت،چقدرمردم باید دراین توســعه نیافتگی 
کشــور با این همه ظرفیت ، تلرانس ومدارا کنند بااین رویکرد 

دلفینی کوسه ها سرنوشتی غم انگیز خواهند داشت.

سرمقاله



گشایی شد     بازار طلا باز
رییس اتحادیه طلا ضمن اشــاره به توافقات جدید طلافروشــان با ســتاد مبارزه با قاچاق و وزارت صمت، از بازگشــایی 
واحدهای طلافروشــی خبر داد.نادر بذرافشان اظهار کرد: با توجه به جلسه ۶ ساعته ای که به دعوت ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز و با حضور مسؤولان وزارت صمت و اتاق اصناف برگزار شد، توافق اولیه بین وزارت صمت و ستاد مبارزه با قاچاق 
در رابطه با اصلاح ضوابط ثبت موجودی صورت گرفت. از همکاران می خواهیم که نسبت به بازگشایی واحدهای خود اقدام 

کنند و ما را در ادامه راه برای پیگیری و رفع مشکلات صنفی یاری کنند.

لاستیک گران شد

ســخنگوی اتاق اصناف گفت: قیمت قدیم لاستیک در سایز ۱۳ که 
۷۷۰ هزار تومان بود به یک میلیون و ۵۰ هزار تومان و لاستیک در 
ســایز ۱۴ نیز از یک میلیون و ۱۸ هزار تومان به یک میلیون و ۱۶۰ 
هزار تومان رســید.مهدی امیدوار سخنگوی اتاق اصناف ایران اظهار 
کرد: یکی از عواملی که ســبب شد ســطح تولید کمی تایر افزایش 
یابــد این بود که قیمت افزایش پیدا کــرد. تولیدکنندگان در حوزه 
دولتی بر ســر موضوع قیمت مشکلاتی داشــتند که با این افزایش 

کمی شرایط بهتر شد. 
لاســتیک در ســایزهای ۱۵ و ۱۶ به بالا که مصرف کمتر اســت، 
واحدهای صنفی متأسفانه رســوب کالا دارند و مجبورند زیرِ قیمت 
مصوب محصول خود را عرضه می کننــد؛ ما به عنوان متولی بخش 
بــازار و خصوصی از دولت می خواهیم در شــرایطی که تولیدکننده 
نمی تواند پاســخگوی نیاز بازار باشــد، اجازه واردات دهند تا تعادل 
بازار برهم نخورد و التهاب در بازار ایجاد نشود؛ این توانایی در بخش 
خصوصی وجود دارد. اصل بازار بر این است که در شرایط و مقطعی 

که تولید متناسب با تقاضا نبود، بایستی بلافاصله واردات داشت .

بی توجهی برخی بانک ها به قانون ۲۰ درصدی 
پرداخت تسهیلات ساخت

عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: طبق قانون جهش تولید مسکن باید 
بانک ها ۲۰ درصد از تســهیلات خود را به بخش مسکن اختصاص دهند 
که در این بین طبق آمار ها همکاری بانک ها بســیار ضعیف بوده اســت.
مجتبی یوسفی با بیان اینکه باید طبق قانون تمامی بانک ها در پرداخت 
تسهیلات ســاخت مســکن همکاری های لازم را داشــته باشند گفت: 
متاسفانه همکاری بانک ها با وجود قانون بسیار ضعیف بوده و از ۱۸ بانک 
هیچ یک از آنها  اقدام به اجرا کردن قانون  جهش تولید مسکن نکرده اند. 
بایــد بانک مرکزی تمامی بانک ها را در اجرا کردن قانون پای کار بیاورد، 
اما متاســفانه در حال حاضر بانک مرکزی هم در این بین دستورات لازم 
را برای پرداخت تســهیلات ساخت مسکن نمی دهد. طبق قانون جهش 
تولید مســکن در صورتی که اقدام به پرداخت تســهیلات ساخت نکنند 
جریمه مالیاتی شوند که در حال حاضر هنوز این قانون به مرحله اجرایی 
نرســیده و پیگیر جریمه مالیاتی هســتیم.در حال حاضر بانک ها اگر در 
پرداخت تسهیلات ساخت مسکن همکاری های لازم را انجام دهند میزان 
مشــارکت های مردم هم در پرداخت تسهیلات ساخت افزایش می یابد.
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حاشیه نشینی همواره یکی از معضلات جوامع 
شهری به حساب می آید که با خود مشکلات 
بی شماری را از نظر امنیت، اشتغال، مسائل 

فرهنگی و اجتماعی به بار می آورد. 

»امان ا... قرایی مقدم« جامعه شــناس در خصوص 
حاشیه نشینی و تبعات آن گفت: یکی از عوامل مهم 
در بروز انواع آسیب های اجتماعی، حاشیه نشینی 
اســت که متاسفانه در ایران حدود 13، 14 میلیون 
حاشیه نشین وجود دارد و حاشیه نشینان در اطراف 
تمام شــهرهای بزرگ هستند. برای مثال در تهران 
از مقبره حضرت امام)ره(، خیرآباد ورامین، مامازند، 
پرندک، پرند، رباط کریم، اسلامشــهر، صبا شهر تا 
ناحیه بومهن و رودهن شاهد حاشیه نشینی هستیم. 
همچنین در سایر شهرها مثل شیراز و مشهد شهرک 

های حاشیه ای وجود دارد.
او افزود: حاشیه نشینی از قبل انقلاب وجود داشته 
است، البته میزان حاشیه نشینی روز به روز بیشتر 
شده است.وی افزود: عدم تجانس فرهنگی در مناطق 
حاشــیه ای وجود دارد؛ یعنی از خرده فرهنگ های 
مختلفی در این مناطق جمع شــده اند. مثلا وقتی 
می گویند کرج ایران کوچک است یعنی ترک، کرد، 
بلوچ ، مازندرانی، گیلانی، تات و ...در کرج هســتند 
که در نتیجه این امر عدم تجانس فرهنگی اســت.
این جامعه شناس با بیان اینکه حاشیه نشینی بی 
هویتی به وجود می آورد، گفت: حاشــیه نشینان از 
مناطق مختلفی آمده انــد و کنترل اجتماعی هم 

ضعیف است. 
این جمعیت سه الی چهار میلیونی صبح به تهران 
می آیند و کار می کنند و ترســی از شناخته شدن 
ندارند، چون در گمنامی به سر می برند و بی هویت 
هستند. بنابراین حاشیه نشینی به طور قطع عامل 
بســیار مهمی در بروز آسیب های اجتماعی است.
وی توضیح داد: توجه به ساختار فضایی منطقه ای، 
موجب جلوگیری از به وجود آمدن حاشیه نشینی 
می شــود. طرح های آمایش ســرزمین مثل طرح 
ســتیران در قبل از انقلاب و طرح آمایش سرزمین 
جمهوری اســلامی ایران در بعد از انقلاب به منظور 
شناســایی توانمندی ها و قابلیت های هر منطقه 
انجام شدند.او افزود: باید توانمندی ها و قابلیت ها از 
تمام لحاظ مثل معادن، مراکز، خطوط ریلی راه آهن، 
جاده و آب ارزیابی شود و با توجه به آن توزیع صنایع 

صورت بگیرد. وقتی همه امکانات را در شــهرهای 
بزرگ آوردند توزیع ناعادلانه صورت می گیرد. البته 
پس از انقلاب با گســترش دانشگاه های آزاد و پیام 
نور امکان تحصیل فراگیر شد. در قبل از انقلاب تعداد 
دانشگاه ها محدود بود.وی افزود: از طرفی ساکنین 
روســتاها و شهرک های کوچک به شهرهای بزرگ 
مهاجرت می کنند، چون به دلیل تکنولوژیک شدن 
کشاورزی بیکاری افزایش پیدا کرده است. از طرفی 
در روستاها، نرخ باروری بالاست و این باعث می شود 
نیروی مازاد بیکار وجود داشــته باشد. مهاجرین در 
شهرهای بزرگ به علت عدم وجود فضای کافی برای 

زندگی به مناطق حاشیه ای می روند.

ناعادلانه    توزیع  حاصل  نشینی  حاشیه 
امکانات است

وی توضیح داد: رشــد جمعیت، بیــکاری و توزیع 
ناعادلانــه امکانات و عدم اجرای آمایش ســرزمین 
موجب مهاجرت حاشیه نشینان به شهرهای بزرگ 
می شود. حاشیه نشینی همچنین عامل مهمی در 
ایجاد جرایم اســت.قرایی مقدم تاکید کرد: ساختار 
و ســازمان فضایی هر منطقه را باید بدانیم. مثلا در 
جایی که آب نیست نباید کارخانه احداث کرد. جایی 
که معدن ندارد، چرا کارخانه فولاد می سازیم؟ مثلا 
کارخانه ذوب آهن در اصفهــان. منظور از آمایش، 
ســنجش امکانات هر شهر و ناحیه ای است که چه 
قابلیت هــا و توانمندی ها و نیازهایــی دارد که بر 
اساس آن توزیع عادلانه امکانات انجام شود، نه اینکه 
همه را در تهران، مشهد و اصفهان و شیراز متمرکز 
کنیم.او در خصوص رابطه مناطق و انواع آسیب های 
اجتماعی گفت: چرا انواع آسیب ها در اطراف میدان 
شــوش، پارک هرندی، اطراف راه آهن یا در محله 

کیانشهر که مرکز مهاجرین است، وجود دارد، اما در 
خیابان ایران آســیب های اجتماعی و جرائم وجود 
ندارد؟ در خیابان ایران تجانس فرهنگی بالایی وجود 
دارد و به هرکســی خانه اجاره نمی دهند.فرد از نظر 
فرهنگی با منطقه ای کــه در آن زندگی می کند، 
رابطه متقابلی دارد و ســازگار هست. به طور مثال 
وقتی درآمد شما بالا می رود یا پایین می آید، دیگر 

نمی توانید در منطقه فعلی خود زندگی کنید.
 یعنی هــر فرهنگی آدم های مناســب خودش را 
انتخاب می کند. این معنای بوم شناســی شهری 
هست که مکتب شیکاگو در جامعه شناسی به آن 
پرداخته اســت.وی اضافه کرد: در منطقه زندگی ما 
دو دســته نیرو وجود دارد. نیروهایی که برای انجام 
کاری مــا را تحریک می کنند و نیروهای بازدارنده. 
تعــادل این نیروها، فرد را در تعــادل نگه می دارد. 
در واقــع جرم، زاده جامعه اســت و ذاتی و فکری و 
ارثی نیست.او افزود:  در جامعه ما الآن زور نیروهای 
برانگیزاننده به انواع آسیب های اجتماعی مثل طلاق، 
فحشا ، اعتیاد، دزدی و کارتن خوابی بر زور نیروهای 
بازدارنده مــی چربد. در نتیجه آمار آســیب های 
اجتماعــی مرتب بالا می رود. یکی از انواع نیروهای 

بازدارنده عوامل فرهنگی هستند. 
افزایش شدت بازدارندگی پلیسی به تنهایی موجب 
کاهش آسیب های اجتماعی نمی شود، بلکه باید از 
سطح مدرسه، دانشگاه، برنامه های تلویزیونی، سریال 
ها، کارتون ها باید در راســتای ایجاد نشاط و امید 
به زندگی و آینده اقدام کرد.وی تاکید کرد: آســیب 
هــای اجتماعی در مناطق تغییر می کنند و انواعی 
از آن در همه مناطق حاشــیه ای وجود دارد. ما به 
تفکیک نمی توانیم شــیوع آن ها را توضیح بدهیم، 
اما می توان گفت یکی از مراکز مهم بروز انواع آسیب 
های اجتماعی، حاشــیه نشینی است و با این وضع 
حاشیه نشینی که ما الآن در کشور داریم روز به روز 
به میزان آسیب های اجتماعی افزوده می شود.قرایی 
مقدم خاطرنشان کرد: بهترین راهکار برای جلوگیری 
از مهاجرت و حاشــیه نشینی، توجه به قابلیت ها و 
توانمندی های سرزمینی و اجرای آمایش سرزمین 
اســت. به عنوان مثال کاشــتن برنج در اصفهان و 
اطراف زاینــده رود با وجود کم آبی معنی ندارد، اما 
کارخانه مس در رفســنجان جای مناسبی احداث 
شده است چون معدن مس همانجا است و مهاجرت 

آنجا هم کم است. 

گزارش

نگاهیبهحاشیهنشینیوتوزیعناعادلانهامکانات

جرم، زاده جامعه است؛ ذاتی و ارثی نیست
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رئیسپژوهشگاههواشناسیوعلومجو:

گول بارش های مطلوب را نخورید
عاطفهکربلایی/گروهجامعه	

رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو با اشاره به انواع خشکسالی اظهار 
کرد: در اوایل دهه ۱۹۸۰ درخصوص مفهوم خشکسالی بیش از ۱۵۰ تعریف 
از خشکسالی منتشر شده است. مهدی رهنما ادامه داد: این تعاریف نشان 

دهنده تفاوت ها در مناطق، نیازها و رویکردهای انضباطی است. 
این تعاریف را می توان بر اســاس چهار رویکرد اساسی برای اندازه گیری 
خشکســالی دســته بندی کرد؛ هواشناســی، هیدرولوژیک، کشاورزی و 
اجتماعی-اقتصادی. ســه رویکرد اول بــا روش هایی بــرای اندازه گیری 
خشکســالی به عنوان یک پدیده فیزیکی ســروکار دارنــد. آخرین مورد 
به خشکســالی از نظر عرضه و تقاضا می پردازد و اثــرات کمبود آب را در 

سیستم های اجتماعی-اقتصادی ردیابی می کند. 
رئیس پژوهشــگاه هواشناســی و علوم جو در ادامه  با اشــاره به تعریف 
خشکسالی هواشناسی و کشاورزی خاطر نشان کرد: با کاهش بارش نسبت 
به مقادیر نرمال در یک منطقه یا حوضه آبریز »خشکسالی هواشناسی« رخ 
می دهد که کم شدن ورودی آب به پشت سدها از اولین پیامدهای آن است.

 اگــر کاهش بارش با افزایش دما همراه شــود و تداوم یابد، تبخیر و تعرق 
زیاد می شــود و نیاز گیاه به آب افزایش می یابد و در نتیجه »خشکســالی 
کشــاورزی« به ویژه رخ می دهد علاوه بر آن پوشش گیاهی کاهش زیادی 

می یابد. در نتیجه منابع غذایی کمتر می شود. 
این مقام مســئول ادامه داد: اگرچه با توجه به بارش های اخیر خشکسالی 
هواشناسی و کشــاورزی تا حدود زیادی رفع شــده است اما خشکسالی 
هیدرولوژیک و به تبع آن خشکســالی اجتماعی-اقتصادی همچنان ادامه 
دارد بنابراین بایستی نهادها و سازمان های مسئول در این زمینه همچنان 
برنامه ریزی جهت مقابله با آثار خشکسالی و افزایش تاب آوری در برابر پدیده 

خشکسالی را در دستور کار قرار دهند.
 به گفته رهنما با تشدید کاهش ورودی آب به پشت سدها، برداشت بی رویه 
آب از منابع زیرزمینی برای مدت طولانی و کاهش ذخایر برفی، خشکسالی 
هیدرولوژیک به وقوع می پیوندد که اثرات منفی آن بســیار عمیق تر از دو 
خشکسالی قبلی است. در حال حاضر خشکسالی هیدرولوژیکی در سطح 

کشور همچنان به قوت خود باقی است.
 رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو اضافه کرد: خشکسالی هیدرولوژیک 
طی مدت زمان طولانی اتفاق می افتد و سال های متمادی باید بارش های 
بیش از حد نرمال داشته باشیم تا بخشی از خشکسالی هیدرولوژیک جبران 
شود چراکه در این نوع خشکسالی منابع آب زیرزمینی کاهش زیادی پیدا 
می کنند و آبخوان ها خشک می شــوند این در حالی است که خشکسالی 
هیدرولوژیک موجب شــده است که بسیاری از آبخوان های  کشور خشک 
شوند و خلل و فرج داخل خاک از بین رفته است بنابراین زمان زیادی  برای 

بازیابی آن نیاز است که این موضوع بسیار پر اهمیت است.
 رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو در ادامه با اشاره به آمار منتشر شده 
از وضعیت بارش کشــور در روزهای اخیر اظهار کرد: این آمار مقایسه ای با 
مقادیر نرمال بلندمدت بارش اســت. بر اساس آخرین آمار، میزان بارش از 
ابتدای ســال آبی جاری تنها حدود ۳ درصد کمتر از وضعیت نرمال است 
که با بارش های پیش بینی شده طی روزهای آتی این میزان کم بارشی نیز 

جبران خواهد شد.  
رهنما در ادامه تاکید کرد: با وجود این بارش ها ما همچنان دچار خشکسالی 
هیدرولوژیکی هستیم. به عنوان نمونه تهران حدود ۳۵ تا۴۰ درصد نسبت به 
میانگین بلندمدت کم بارشی دارد بنابراین ضروری است توجه افکار عمومی 
به این نکته جلب شود که ما هم چنان با خشکسالی و عوارض ناشی از آن 

دست به گریبان هستیم. 
وی در ادامــه بیان کرد: مزارع دیم تاثیر قابل توجهی از بارندگی های بهاره 
نمی پذیرند و بیشــترین تاثیر در مزارع دیم، از بارندگی فصل پاییز و اوایل 
زمستان است که به دلیل کمبود بارش در سال گذشته به بخشی از مزارع 
دیم در سطح کشور خسارت وارد شد. اثر این بارش های فصل بهار در مزارع 

کشت آبی مناسب است. 
رهنما در ادامه تصریح کرد: با توجه به اینکه بارش های بهاری سال جاری 
نســبت به سال قبل افزایش داشــته و تقریبا معادل شرایط نرمال بارشی 
در این بازه زمانی از ســال است، این بارندگی ها در افزایش سطح آب های 
زیرزمینــی و میزان آب های جاری تاثیرگذار بودند و اثر مثبتی را بر مزارع 

آبی گذاشتند.
 رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو در ادامه تاکید کرد: دقت شود که 
تاثیر بارش های بهاره نســبت به بارش های زمستانه بر کاهش خشکسالی 
متفاوت است چرا که بارش های زمستانه به ویژه در ارتفاعات به صورت برف 
است و طی زمان طولانی تری در فصل بهار و گاهی تابستان ذوب می شود 
و باعث تداوم جریان رواناب در رودخانه ها می شــود و منابع آبی پایدارتری 
هســتند اما بارش های بهاره بیشــتر به صورت باران است  که باعث ایجاد 

رواناب های سطحی می شوند.
 رهنمــا در پایان تاکید کــرد: با توجه به اینکه ایران در اقلیم خشــک و 
نیمه خشک قرار دارد و چند سال  متوالی با انواع خشکسالی دست به گریبان 
بوده است، لازم است همچنان مدیریت منابع آب، برنامه ریزی جامع برای 
بهبود شــبکه انتقال آب، کاهش مصرف بی رویه آب زیرزمینی در دستور 
کار ما باشــد و گمان نکنیم شرایط منابع آبی کشور مانند گذشته است و 

می توانیم همچنان از آن بی رویه استفاده کنیم.

خبرروز

عقبنشینیوزارتبهداشتازاستخدامنیرو

۲۵ هزار نفر حذف شدند
حبیباحسنیپور/گروهجامعه	

موضــوع کمبود نیروی انســانی در بالین، مهم تریــن چالش وزارت 
بهداشــت در حوزه نیروی انسانی اســت که متأسفانه روز به روز هم 
وخیم تر می شــود. زیرا، سرعت افتتاح و بهره برداری از مراکز درمانی 
و بیمارســتان ها در مقایسه با جذب نیروی انسانی مورد نیاز؛ به هیچ 
وجه با همدیگر همخوانی ندارد. از همین رو، با افتتاح یک بیمارستان 
جدید، کمبود کادر درمان به ویژه نیروی پرســتاری، تشدید می شود. 
اوایل ســال ۱۴۰۲ بود که مقامات ارشــد وزارت بهداشــت، موضوع 
اســتخدام نیروی انســانی مورد نیاز مراکز درمانی را رسانه ای کردند 
و مدام از برگزاری آزمون اســتخدامی ۲۵ هزار نفر خبر می دادند. اما 
این اتفاق، یعنی جذب ۲۵ هزار نیروی اســتخدامی، بعد از گذشــت 
۷ ماه از ســال، بــا برگزاری آزمون در ۲۸ مهر ۱۴۰۲ محقق شــد و 
البتــه هنوز معلوم نیســت که این ۲۵ هزار نفر جذب و مشــغول به 
کار شــده اند، یا اینکــه هنوز در مراحل گزینش قرار دارند.قرار شــد 
برای آزمون اســتخدامی ۲۸ مهر ۱۴۰۲، از مجموع ۲۵ هزار و ۱۲۰ 
نفر مجوز اســتخدامی، ۸ هزار و ۵۰۰ نیرو در حوزه بهداشت، حدود 
ســه هزار و ۵۰۰ نفر در حوزه فوریت های پزشکی و اورژانس و بیش 
از ۱۴ هزار و ۵۰۰ نفر نیز در حوزه درمان و پرســتاری جذب شوند. 
در عیــن حال، بهروز رحیمی معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی وعده داده بود که این وزارتخانه 
برای تأمین کمبود نیروی انســانی مورد نیاز در مراکز بهداشــتی و 
درمانی کشــور، آزمون استخدامی را در ســه مرحله و در هر مرحله 
با جذب ۲۵ هزار نفر نیروی انســانی در دســتور کار دارد. رحیمی، 
ایــن وعده را داده بــود که مرحله دوم آزمون اســتخدامی تا قبل از 
پایان ســال ۱۴۰۲ برگزار شود و مرحله سوم نیز در بهار ۱۴۰۳ کلید 
بخورد. در همین حال، روابط عمومی وزارت بهداشت درمان و آموزش 
پزشــکی در جوابیه ای که پیرامون کمبود پرســتار تهیه کرد، اعلام 
کرده است؛ وزارت بهداشــت برای ساماندهی وضعیت نیروی انسانی 
در بخش پرســتاری، ضمن برنامه ریزی برای جذب ۲۵ هزار پرستار 
در ســال ۱۴۰۳، در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۱۱ هزار و در سال ۱۴۰۲ 
بیش از ۱۴ هزار پرستار استخدام نموده است. طرح این ادعا از سوی 
روابط عمومی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نشان می دهد 
که موضوع ۳ مرحله آزمون اســتخدامی منتفی است.شاید مهم ترین 
چالش وزارت بهداشــت در برگزاری آزمون های استخدامی؛ سازمان 
امور استخدامی و ســازمان برنامه و بودجه باشند که باید مجوزهای 
لازم را صــادر کنند. زیرا، در غیر این صــورت، امکان جذب نیرو در 
وزارت بهداشت منتفی است. چالش وزارت بهداشت درمان و آموزش 
پزشکی در افتتاح بیمارستان های جدید، نبود نیروی انسانی در بالین 
است که باعث می شود شرایط برای شاغلین در بالین، سخت تر شود. 
زیرا، کمبود پرستار با اضافه کاری های اجباری همراه است و نیروهای 
پرســتاری از وضعیت موجود دلخور هســتند. این در حالی است که 
آمارها نشان می دهد تعداد زیادی پرستار، ماما، پزشک عمومی و…، 
در کشور بیکار هستند که می توانیم با جذب و استخدام آنها؛ شرایط 
مراکز درمانی و بیمارســتان ها برای خدمت بهتر به مردم و بیماران را 

فراهم آورد.

روند رو به رشد تعداد »خانواده«
 و کاهش »بُعد« خانواده در ایران

شهلاکاظمیپور،جمعیتشناس	
دربــاره تفاوت مفهــوم »خانواده« و »خانوار«، باید توجه داشــت که 
خانوار عبارت از کســانی اســت که در یک خانه زندگی می کنند و با 
هم هم خرج هســتند اما خانواده به نوع خاصی از خانوار گفته می شود 
که اســاس تشــکیل آن ازدواج است و تا زمانی هم که یک زوج با هم 
زندگی می کنند،  خانواده آنها پابرجاســت، اما به محض اینکه یکی از 
زوجیــن به دلیل فوت، طلاق یا مهاجرت در خانواده حضور نداشــته 
باشد، آن خانواده از همه گسیخته خواهد شد. از طرفی بررسی تعداد 
خانوار بیانگر این است که در سال ۱۳۹۵، ۲۴ میلیون خانوار در کشور 
وجود داشــته که از این تعداد ۲۲ میلیون آنها خانواده بودند. در حال 
حاضر نیز براســاس پیش بینی های صــورت گرفته ۲۷ میلیون خانوار 
در کشــور داریم که ۲۵ میلیون آنها خانواده هستند؛ به عبارتی تعداد 
خانواده در ایران رو به افزایش اســت. اما از گذشته های دور میانگین 
بعد خانوار در سال های اول انقلاب ۵.۵ نفر بود که در سال ۱۳۹۵ این 
رقم به ۳.۳ نفر رسیده است. در گذشته خانواده ها پرجمعیت بوده اند، 
امــا در حال حاضر با کاهش تعداد فرزنــدان، میانگین بعد خانوار نیز 
کاهش یافته اســت. بســیاری از افراد کاهش میانگیــن بعد خانوار را 
تضعیف خانواده تلقی می کنند، در صورتی که اینگونه نیســت، چراکه 
کمیت دال بر کیفیت نیســت، بلکه کاهش تعداد فرزندان خانواده ها 
هــم به دلیل توجه به کیفیت فرزند از ســوی والدین صورت گرفته و 
هم به دلیل کم بودن فرزند، والدین ســعی می کنند امکانات بیشتری 
بــرای فرزندان خود فراهم کنند. اما، تحــولات اجتماعی و تغییر بعد 
خانوار مربوط به اوایل دهه ۷۰ که ســیر باروری در آن دوران کاهش 
یافته، اســت، از دهه ۷۰ سیر باروری کاهش یافت. هرچند که کاهش 
باروری در ایران از دهه ۵۰ شروع شد و برای مقطعی این روند کاهشی 
متوقف شد، اما مجددا از دهه ۷۰ این روند کاهشی ادامه یافت که این 
موضوع عمدتا ناشی از شاخص های توسعه مانند گسترش شهرنشینی، 
توسعه امکانات رفاهی و توسعه وسایل ارتباط جمعی است. باید دقت 
داشــت که عوامل مذکور موجب شده که خانواده ها به کیفیت زندگی 
خودشان توجه کنند. از ســوی دیگر نیز بررسی سهم دانشجویان در 
آموزش عالی و فارغ التحصیلان آموزش عالی نشــان می دهد که توجه 
جامعــه به افزایش دانش و آگاهی رو بــه افزایش بوده و خانواده ها در 

تحصیل و پیشرفت فرزندان دغدغه دارند.

گزارش

یادداشت

 بدونشرح

کاریکاتورکاریکاتور

ســخنگوی وزارت آموزش   وپرورش با بیان 
اینکه بودجه امســال وزارتخانه تا حدودی 
متناسب بسته شــده و امیدواریم بر اساس 
پیش بینی ها به موقــع تخصیص یابد اظهار 
کرد: چنان چه هر ماه بتوانیم یک دوازدهم 
افزایــش ۱۰ درصدی کل بودجه ســال را 
دریافت کنیم و به نوعی متناســب ســازی 
داشــته باشیم، مشــکلی به وجود نمی آید. 
علی فرهادی با بیان اینکه کسری و مشکل 
بودجه ای زمانی به وجود می آید که دیر تر از 
زمان مشخص شده، تخصیص یابد اظهار کرد: 
آموزش  و پرورش نهادی است که با کیفیت 
کار می کند، هر چه به آن بودجه اختصاص 
یابــد این نهاد می تواند بــا افزایش کیفیت، 
بودجه را مصــرف کند. وی بــا بیان اینکه 

مثلا با افزایش بودجه مدرسه ســازی، تراکم 
کلاس ها پایین آمــده و کیفیت در آموزش 
 و پرورش بالا می رود، افزود: فاصله بسیاری 
تا ایده آل ها داریم، برای شــرایط پیش بینی 
شده و با هماهنگی سازمان برنامه و بودجه 
و مجلس شورای اســلامی  تا حدودی این 

بودجه متناسب بسته شده است.
 سخنگوی وزارت آموزش و پرورش در ادامه 

با بیان اینکه در بحث بودجه در حال حاضر 
به روز هســتیم ادامه داد: معوقات نیروهای 
خرید خدمات تا اسفند ماه، حق التدریسی ها 
نیز تا اسفند ماه، معوقات تثبیت کرونا، فوت 
و ازدواج نیز پرداخت شــده و صرفا پاداش 
پایان خدمت ســال ۱۴۰۲ باقــی مانده که 

امیدواریم پرداخت شود. 
 فرهــادی در ادامه دربــاره بدهی ۴۴ هزار 
میلیــارد تومانی آموزش و پــرورش که در 
برخی رسانه ها اعلام شــد نیز بیان داشت: 
زمانی مجلس شــورای اســلامی این میزان 
را اعلام کــرد که آموزش و پــرورش هنوز 
مقداری از معوقات خــود را پرداخت نکرده 
بود اما بدهی دولت به صندوق ذخیره حدود 
۸ هزار میلیارد تومان است و مقداری از این 
بدهی ناظر بر مدرسه ســازی، پاداش پایان 

خدمت و رتبه بندی است.

سخنگویوزارتآموزشوپرورش:

دولت همچنان به آموزش و پرورش بدهکار است

خبرروز

اعلام مفقودی
برگ ســبز ) شناسنامه( خودروی سواری سیستم پژو مدل 1393 
به شــماره پلاک ایــران 31- 644 س 87 و شــماره موتور 124 
 NAAM01CA8ER034569 و شــماره شاسی K0416546

مفقو و از درجه اعتبار ساقط است.

شهرهدانشیار/گروهجامعه

شــرکت شیر پاستوریزه پگاه لرستان ) سهامی خاص( در نظر دارد نسبت به خرید انواع 
کارتن وسینی به شرح ذیل از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید . 

ë انــواع کارتــن  پنیــر در اوزان 300، 350 ، 400 ، 450 و500 گرمی وکارتن دوغ ودبه 
صادراتی ، کارتن خامه ، سینی UHT  با نی وبدون نی بیس واسلیم 

ë لذا متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه وکسب اطلاعات بیشتر از تاریخ درج 
آگهی به مدت 10 روز به دبیر خانه این شــرکت واقع در لرســتان – خرم آباد ، کیلومتر 5 
جاده خوزســتان جنب فرودگاه مراجعه ویا از طریق شماره تلفن  06633402445 تماس 

حاصل نمایند .
ëکارفرما در رد ویا قبول مدارک پیمانکاران در تمام مراحل اختیار تام دارد 

ë هزینه آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد 

مناقصه عمومی

روابط عمومی شرکت شیر پاستوریزه پگاه لرستان


